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وحیدحاجیپور

براي كساني كه نخبگان را فراري دادند
طي هفته هاي اخير فهرستي از فارغ التحصيلان دانشگاه صنعت نفت در 
رسانه ها منتشر شد كه بر اس��اس آن، بسياري از نخبه هاي نفتي كشور به  
دليل پايبند نبودن وزارت نفت به تعهدات خود، از كشور مهاجرت كردند. 
دانش��گاه صنعت نفت كه يكي از مراكز قديمي آموزش عالي كشور است، 
وظيفه تربيت نيروهاي متخصص براي صنعت نفت را از سال 1318 برعهده 
دارد كه طي چند سال گذشته با تصميمات وزير نفت، تضعيف شد و امروز 
در آستانه انحلال است. روند تربيت و جذب نيروهاي مورد نياز وزارت نفت 
در اين دانشگاه به اين شكل بود كه فارغ التحصيلان گروه الف كه با كسب 
رتبه هاي ممتاز كنكور سراس��ري پذيرش شده بودند و در دوران تحصيل 
نيز در بين نفرات برتر رشته دانش��گاهي خود محسوب مي شدند، پس از 
طي فرآيندهاي قانوني و عمومي و مصاحبه تخصصي جذب اين وزارتخانه 
مي شدند اما از س��ال 94 اين روند 70ساله با تصميمات شخص وزير نفت 
بر هم خورد. زنگنه معتقد اس��ت در وزارت نفت، در دولت های نهم و دهم 
به قدري نيرو جذب شده است كه ديگر نيازي به كارمند جديد نيست. با 
اين توجيه، تعهدات اين وزارتخانه به فارغ التحصيلان گروه الف به فراموشي 
سپرده شد تا اين افراد كه تنها مي توانند در نفت فعاليت كنند، به دستفروشي 

و شغل هاي فصلي روي بياورند. 
اعتراض، تجمع، تحصن، حضور در مجلس و... ب��ا بي توجهي وزارت نفت 
مواجه ش��د تا تنها راه خ��روج از چنين وضعيتي مهاجرت باش��د. هرگاه 
اعتراضي هم به اين وزارتخانه مي شد، تورم پرسنلي بهانه قرار داده مي شد 
اما در مقابل اين توجيه، شاگردان دانشگاهي زنگنه، نفتي شدند و نيروهاي 

پير سياسي و نمايندگان مجلس به استخدام نفت درآمدند. 
نخبه هاي نفتي كه در رشته هاي تخصصي و مورد نياز اين صنعت، سال ها در 
خوزستان به تحصيل مشغول بودند، باز هم اعتراض كردند و صدايشان نيز در 
مجلس شنيده شد اما زنگنه در جلسه رأي اعتماد خود، در پاسخ به انتقادات 
و استخدام نمايندگان مجلس گفت كه اگر نمايندگان را استخدام نكند، فساد 
همه جا را فرا مي گي��رد! او گفت كه افتخار مي كند نمايندگان را اس��تخدام 
مي كند و همين كافي بود تا رأي اعتماد بالايي از مجلس دهم دريافت كند؛ 
بيش از 40 نماينده با مدارك تاريخ، فقه، جغرافيا، معماري، جامعه شناسي، 
رياضي، علوم سياسي و... توسط زنگنه جذب شدند اما نخبه ها همچنان در 
خيابان ها مشغول دستفروشي بودند؛ فريادهايشان نه شنيده شد و نه محلي 
به آن داده شد، وزارت نفت هم روند جذب نمايندگان و سوگلي ها را حفظ كرد 
تا چاره اي جز مهاجرت براي اين افراد باقي نماند. تنها گناه اين افراد آن بود كه 
نه نماينده مجلس بودند و نه در دانشگاه و كلاس هاي وزير نفت، فرصت تلمذ 
داشتند. اين نخبه ها جذب نفت نشدند تا شاگردان دانشگاهي وزير محترم، با 
مدارك عجيب و غريب و بدون يك روز سابقه در صنعت نفت، تبديل به مديران 

ارشد وزارت نفت شوند؛ از دستيار ويژه گرفته تا معاونت وزير!
وزارتخانه اي كه مستأجر هفت ساله اش معتقد بود به قدري نيرو زياد دارد 
كه يك س��ومش اضافه اس��ت، اما به صورت محفلي و مخفيانه تا توانس��ت 
»خودماني ها« را به نفت آورد. از آقازادگان س��اير قوا گرفته تا هر دوست و 
آشنايي كه مي توانست وزارت را تس��هيل كند. در اين وضعيت، نخبگان از 
كارگزار جمهوري اسلامي ايران مي خواستند به تعهدات خود در قبال آنها 
عمل كند اما چيزي جز پوزخند سهمشان از ورود به نفت نشد. دست آخر 
شرايط عجيبي براي جذبشان در نظر گرفته شد كه در مسير زمان، به آنچه 
تعهد شده بود، نرسيد. به جاي آنكه نفت در دست نخبگان جواني باشد كه 
چرخش را بچرخانند، در دست افرادي است كه تا پيش از ورود به صنعت، 
نمي دانستند نفت خوردني است يا بردني؟! تنها خروجي اين ماجرا، نااميدي 
جوانان نخبه از شرايطي بود كه رهبر انقلاب بارها نسبت به آن هشدار داده 
بودند؛ ايجاد اين روحيه در ميان جوانان و سوق دادن آنها به مهاجرت تا در 
كشورهاي غربي به اقتصادشان كمك كند؛ موضوعي است كه نمی توان به 
راحتي از انگيزه آن گذش��ت. مقام معظم رهبري بارها از لزوم به كارگيري 
جوانان نخبه در بدنه اجرايي كشور سخن گفته اند، بارها آنها را سرمايه كشور 
دانسته و گام دوم انقلاب را به آنها اختصاص داده اند اما در عمل، نه تنها چنين 
چيزي ديده نشد بلكه در مسير عكس، همه چيز در مسير نابودي قرار گرفت؛ 
چيزي كه دشمن هم نمي توانست به همين راحتي محققش كند ولي به يمن 
تصميم گيري محفلي و لجاجت با نخبگان، عملي شد. حتماً تصميم سازان 
اينگونه صلاح ديدند كه نف��ت، بايد پاتوق افرادي باش��د كه از نفت چيزي 
نمي دانند. سرانجام مصلحتي كه در نظر گرفته شده، دودي است كه به زودي 
به چشم صنعت نفت مي رود ولي در آن روز، نه خبري از تصميم گيران امروز 
است و نه نشاني از پيگردشان كه با نفت چه كرديد! نفت در اين هفت سال، 
بيش از آنكه به نفتي ها تعلق داشته باشد، مهريه كساني شد كه مانند نخبگان، 
بي كس و كار نبودند، مثل آنها در سخت ترين شرايط تحصيل نكردند و شبيه 
كساني نبودند كه تخصص داشته باشند. مهريه اي كه به صاحبان امروزش 

قدرت داده، امروز و فرداست كه خانه را به آتش بكشاند. 

 پيشنهاد اخذ ماليات يك در هزار
از تراكنش هاي بانكي بيش از ۱۰ميليون تومان

ناي�ب رئي�س كميس�يون برنام�ه و بودج�ه مجل�س پيش�نهاد 
ك�رد ب�راي تراكنش ه�اي بانك�ي بي�ش از ۱۰ميلي�ون توم�ان 
در كش�ور ي�ك در ه�زار مالي�ات در نظ�ر گرفت�ه ش�ود. 
به گزارش تسنيم، سيدمحمدرضا ميرتاج الديني افزود: به فرض اگر به 
حساب كس��ي بيش از 10ميليون تومان واريز شد به صورت اتوماتيك 
يك در هزار ماليات يعني از 10ميليون تومان 100هزار تومان به حساب 
خزانه ريخته شود. در حال حاضر گردش مالي در كشور 10 تا 20برابر 
توليد ناخالص داخلي اس��ت. نايب رئيس كميس��يون برنامه و بودجه 
مجلس شوراي اس��لامي گفت: اگر چنين عرصه اي براي تراكنش هاي 
بانكي در نظر گرفته شود، حتي مي توان بسياري از ماليات را در كشور 
حذف و در عين حال معافيت هاي مالياتي را در راستاي رونق كسب و كار، 
توليد و مواردي از اين دست توسعه داد، چون درآمدي كه از اين محل 
حاصل مي شود حداقل 10برابر در آمد مالياتي فعلي است. وي در ادامه 
بر ضرورت اصلاح نظام مالياتي و جلوگيري از فرار مالياتي در كشور تأكيد 
كرد و افزود: متأسفانه بسياري از افراد با دلال بازي و بنگاهداري غيرمولد 

به سودهاي كلان مي رسند كه هيچ گونه مالياتي نمي پردازند. 
.................................................................................................................................
وزير صمت: قيمت گذاري كالاي يارانه اي 

اجباري است
وزير صنعت، معدن و تجارت تأكيد كرد كه به هر كالايي كه يارانه يا 
امتيازي داده شود، قيمت گذاري اش هم اجباري مي شود و افزايش 
توليد را راه حل حذف دلالي و مناسب شدن قيمت ها عنوان كرد. 
آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان مي دهد در مهر 
ماه امسال در بين 89 قلم كالاي اساسي، قيمت 84 كالا بين 0/4 تا حدود 
314/6درصد نسبت به خرداد سال گذشته افزايش داشته است، بيشترين 
افزايش قيمت هم مربوط به گروه آهن آلات، كنجاله سويا و حبوبات بوده و 
بيشتر اقلام مصرفي روزمره مثل برنج، مرغ، تخم مرغ، حبوبات، قند، شكر 
و غيره بيش از ۵0 درصد افزايش يافته است.عليرضا رزم حسيني در برنامه 
خبري شبكه يك سيما گفت: براي رساندن كالا با قيمت مناسب به دست 
مردم بايد توليد را افزايش دهيم كه بر اساس آمارها در 19 قلم كالا در سال 
جاري افزايش خوبي داشتيم و واحدهاي توليدي در حوزه لوازم خانگي و 
اقلام ديگر سه ش��يفته فعاليت مي كنند. با تداوم همين روند، رانت خواري 
و دلالي حذف خواهد ش��د و كالا به قيمت واقعي به دس��ت مصرف كننده 
خواهد رس��يد. وي همچنين با بيان اينكه عموم توليدكنندگان بر اساس 
هزينه تمام شده، قيمت محصولات توليدي خود را تعيين مي كنند، گفت: 
توليدكنندگان موظف هستند با تعيين شبكه توزيع، محصول توليدي را با 

كمترين واسطه و قيمت به دست مصرف كنندگان برسانند.

كشتي ركود در ساحل مسكن لنگر انداخت
 فروش املاك مسكوني در آذرماه امسال به حدود ۲ هزار واحد رسيده كه اين ميزان ركود به جز در فروردين ماه امسال

كه مشمول تعطيلي هاي گسترده ناشي از كرونا هم بود، در ۷ سال اخير بي سابقه بوده است

اشاره اخير رئيس سازمان برنامه و بودجه به 
كاهش مصرف بخش خصوصي انعكاس دهنده 
چال�ش ف�روش و نقدش�وندگي محصولات 
توليدي بنگاه ها و واحدهاي اقتصادي است؛ 
كاهش ق�درت خريد خانوار از يكس�و و عدم 
تمايل صاحبان سرمايه نس�بت به حضور در 
بازار مس�كن كار را به جايي كشيده كه حجم 
مبادلات خريد و فروش مسكن در شهر تهران 
به محدود ۲ هزار معامله در آذرماه سقوط آزاد 
داشته است.  اين حجم از مبادلات در شهري 
كه تنه�ا خانه هاي خالي آن ح�دود٨۰۰ هزار 
واحد مس�كوني تخمين زده مي شود از فرود 
ركود بر بام بازار مسكن پايتخت حكايت دارد. 
تعداد بنگاه هاي مش��اوران ام��لاك مجاز تهران 
حدود 12 هزار بنگاه تخمين زده مي شود، وقتي 
ميانگين معاملات ماهان��ه خريد و فروش ملك 
زير 10 هزار معامله باشد در واقع آژير قرمز ركود 

در بازار مس��كن روشن مي ش��ود، اما از آنجايي 
كه متقاضيان مصرفي مسكن به دليل نرخ هاي 
نجومي قدرت مالي كافي و لازم براي حضور در 
بازار را ندارند و متقاضيان سرمايه اي نيز مسكن را 
فعلًا بازار مناسبي براي سرمايه گذاري نمي بينند 
چنان بازار از معامله گر خالي می ش��ود كه ركود 
بازيگر اصلي بازار شده اس��ت. چن��دي پيش در 
راستاي تأييد گزارش هاي اقتصادي مؤيد كاهش 
قدرت خريد عمده خانوارها، محمدباقر نوبخت، 
رئيس سازمان برنامه و بودجه به كاهش مصرف 
بخش خصوصي اشاره كرد؛ كاهش قدرت خريد 
خانوار موجب ش��ده تا بنگاه هاي توليدي براي 
فروش و نقدشوندگي محصول با مشكل مواجه 
شوند، به طور نمونه در بخش مسكن تهران به رغم 
وجود تع��داد زيادي فايل ف��روش در بنگاه هاي 
املاك و س��ايت هاي مبادله مس��كن در فضاي 
مجازي شاهد تعداد بس��يار كمي معامله در آذر 

ماه سال جاري بوده ايم. 
در يك هفته اخير، داده هاي آماري مربوط به بازار 
مسكن در آذرماه امسال منتشر شد و بسياري را 
شگفت زده كرد. بررسي اين داده ها نشان مي دهد 
كه بازار مس��كن در تهران در آذرماه امسال تنها 
شاهد حدود 2 هزار مورد معامله مسكن بوده و از 
اين نظر، به غير از فروردين ماه 1399 كه درگير 
قرنطينه و تعطيلات كرونايي بود، كمترين ميزان 
معاملات ماهانه مسكن در هفت سال اخير را به 
ثبت رسانده است. از آن س��و، اما همزمان با اين 
كاهش قيمتي، تورم ن��رخ ميانگين هر مترمربع 
ملك مسكوني در تهران در آذرماه جاري، حدود 
۵ درصد بوده اس��ت. به عبارت س��اده، با وجود 
كاه��ش تقاضا، قيمت ه��ا صعودي ب��وده  و اين 

وضعيت عجيبي در بازار ايجاد كرده است. 
  حال و هواي بازار مسكن

 بازار مس��كن در آذرماه امس��ال، كم رمق ترين 

ماه خود را طي دس��ت كم هفت سال اخير از سر 
گذراند و چنانكه پيش بيني مي شد، علائم بروز 
ركود در اي��ن بازار، اكنون بي��ش از پيش هويدا 
شده اس��ت. براس��اس اطلاعات كارنامه آماري 
املاك تهران، فروش املاك مسكوني در آذرماه 
امس��ال به حدود 2 هزار واحد رس��يده كه اين 
ميزان به جز در فروردين ماه امسال كه مشمول 
تعطيلي هاي گسترده ناشي از كرونا هم بود، در 

هفت سال اخير بي سابقه بوده است. 
از آن س��و، ميزان معاملات مل��ك در تهران در 
آذرماه س��ال جاري، در مقايسه با آذرماه 1398 
نيز حدود 77 درصد افت پيدا كرده اس��ت. اين 
در حالي است كه هر چند اين داده ها مربوط به 
تهران هستند، اما با توجه به رصد بازار مسكن در 
ديگر شهر هاي كشور، مي توان آنها را قابل تعميم 

در نظر گرفت. 
  تورم قيمت مسكن چقدر بود؟

 با اين همه، بازار مس��كن در پايتخت در آذرماه 
وضعيت عجيب ديگري را نيز تجربه كرده كه به 
نظر مي رسد بايد به ش��كل مفصل مورد تحليل 
قرار بگي��رد. بر اين اس��اس، در حال��ي كه تورم 
قيمت مس��كن در پايتخت در آبان ماه امس��ال 
حدود 1/8درصد بود، نرخ تورم قيمتي مس��كن 
در تهران در پايان آذرماه در شرايطی به ۵ درصد 
رس��يد كه ميزان معاملات به ش��كلي بي سابقه 

كاهش پيدا كرده است. 
به عبارت س��اده تر، همزمان با كاه��ش تقاضا، 
قيمت ه��ا افزايش پيدا كرده ان��د و اين در حالي 
اس��ت كه ارزش پول ملي در ايران در اين مدت، 
ثابت بوده اس��ت. به اين ترتيب، به نظر مي رسد 
تداوم س��ير روند كنوني، تعميق بيشتر ركود در 

بازار مسكن در ماه هاي آينده باشد. 
رخداد ديگ��ري كه همزم��ان با اي��ن تغييرات 
عجيب در ب��ازار مس��كن رخ داده، از بين رفتن 
»معيار مقايس��ه قيمتي« در بازار است. بر اين 
اساس، آنچنان كه بررس��ي هاي ميداني نشان 
مي دهند، با توجه به كاهش ش��ديد تقاضا براي 
خريد واحد هاي مس��كوني در تهران و س��كته 
همزم��ان در بخش عرض��ه، تع��داد فايل ها در 
بنگاه هاي معاملات ملكي نيز به طور قابل توجهي 
كاهش يافته و ب��ه اين ترتيب، امكان مقايس��ه 
قيمتي ميان قيمت هاي پيشنهادي نيز كاهش 

پيدا كرده است. 

پشت پرده سفر يك روزه براي آيفون ۱۲  
معاون فني گمرك ايران ماجراي تأمل برانگيز ورود گوشي همراه مسافر 
توسط اتباع كشورهاي همسايه را مطرح كرد و گفت: در مرز هاي غربي 
و شرقي كشور، گمركات اجرايي با جرياني مواجه هستند كه افرادي 
يك روزه از كشور خارج ش�ده و بعد از چند ساعت برمي گردند و هر 
يك از آنها گوشي هاي مدل بالا مانند آيفون۱۲ را همراه دارند و انتظار 
دارند گمرك با توجه به اينكه هر شخصي مي تواند از اين تسهيلات 
استفاده كند نس�بت به انجام رجيستري اين گوش�ي ها اقدام كند. 
 به گزارش خبرگزاري صداوسيما، مهرداد جمال ارونقي گفت: از مدتي 
پيش شاهد آن هستيم كه در س��ايت هاي فروش آنلاين حجم زيادي 
از گوش��ي هاي برند و مدل بالا از جمله آيفون12 ن��و در حال معامله 
بوده يا افراد مختلف آگهي هايي براي انجام رجيس��تري داش��ته اند؛ 
موضوعي كه اينجانب نسبت به آن هشدار مي دهم كه به دليل تخلفات 
و سوءاس��تفاده هاي احتمالي، مردم فريب اين افراد را نخورند چراكه 
موضوع در حال بررسي است و به طور قطع گمرك نسبت به غير فعال 
كردن گوشي هايي كه از اين طريق و با سوءاستفاده احتمالي و خارج از 

مقررات مربوطه رجيستر شده اند، اقدام مي كند. 
وي ادامه داد: ماجراي تأمل برانگيز ورود گوشي همراه مسافر توسط اتباع 
كشور هاي همسايه هم از رصد گمرك دور نمانده است، به طوري كه در 
مرز هاي غربي و شرقي كشور، گمركات اجرايي با جرياني مواجه هستند 
كه افرادي يك روزه از كشور خارج شده و بعد از چند ساعت برمي گردند 
و هر يك از آنها گوش��ي هاي مدل بالا مانند آيفون12 را همراه دارند و 
انتظار دارند گمرك با توجه به اينكه هر شخصي مي تواند از اين تسهيلات 
استفاده كند، نسبت به انجام رجيستري اين گوشي ها اقدام كند. ارونقي 
تأكيد كرد: عملاً آنچه گمرك حس مي كند اين است كه افراد سودجويي 
در پشت پرده درصدد هدايت اين گونه افراد هستند كه البته اين موضوع 
به ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز منعكس شده و در اين خصوص 
تدابير لازم اتخاذ خواهد ش��د و ممكن اس��ت در مورد رجيستر كردن 
گوشي تلفن همراه اتباع، به خصوص اتباع كشور هاي همسايه افغانستان، 

تركيه و عراق تدابير جديد و سختگيرانه اي اتخاذ شود. 
 وي گفت: جريان ورود گوش��ي توس��ط اتب��اع در هفته ج��اري مورد 
تصميم گيري قرار خواهد گرفت و مطمئناً گمرك اگر مواردي را احساس 
كند كه س��ودجويي در آن رخ مي ده��د يا احتمالاً راه��ي براي تطهير 
گوشي هاي قاچاق در جريان اس��ت، به قيد فوريت نسبت به برخورد با 
آن اقدام و تدابير س��ختگيرانه اي را اتخاذ مي كند.  معاون فني گمرك 
ايران افزود: اين آيفون هاي مسافري محدود به مرز هاي زميني و رفت و 
آمد هاي يك روزه نيست و در خصوص مسافراني كه از طريق هوايي وارد 
كشور مي شوند نيز بررسي هاي گمرك نشان مي دهد مثلًا در پرواز هاي 
استانبول به تهران، بيش از 60 درصد مس��افران ورودي داراي يك نوع 
گوشي با برند آيفون مدل هاي 11 و 12 و سريال هاي مشابه هستند، در 
حالي كه با توجه به قيمت گوشي تلفن همراه در كشور تركيه، اين موضوع 
عملًا مقرون به صرفه نيست كه اين هم شائبه سوء استفاده هايي را مطرح 
كرده است. وي ادامه داد: از اول دي ماه برخي افراد سودجو تعداد زيادي 
گوشي تلفن همراه را با يك گذرنامه رجيستر كرده اند كه طي بررسي ها 
و تقاطع گيري هاي انجام شده توسط سامانه هاي مرتبط، اقدامات لازم 
انجام شده و رجيستري بيش از 3هزارو400 گوشي بلافاصله لغو و طي 
پيامي به افراد خاطي اعلام شده است كه در اين رابطه اقدام ستاد مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز و ساير مراجع نظارتي مورد توجه است.  ارونقي گفت: 
موضوع ديگر گوش��ي هاي تلفن همراه پستي اس��ت كه به كشور وارد 
مي شود و اين موضوع هم توسط گمرك مورد بررسي قرار گرفته و قبل از 
اينكه مرجع ديگري در اين خصوص اعلام نظر كند خود گمرك ورود كالا 
يا گوشي همراه توسط پست را رصد كرده است و احتمالاً در آينده نزديك 
در مورد ورود گوشي موبايل از طريق پست هم تدابير جديدي اتخاذ يا به 

نحوي نسبت به ممنوعيت اين فرآيند اقدام مي شود. 
.................................................................................................................................

خودرو هاي لوكس از قيمت گذاري دستوري 
خارج شدند

به تدريج س�از آزادس�ازي قيم�ت خ�ودرو نواخته مي ش�ود، به 
طوري كه اخيراً در ش�وراي رقابت تصميم گرفته شد خودرو هاي 
لوك�س ب�ا رش�د توليد۵۰ درص�د از قيمت گ�ذاري دس�توري 
خارج ش�وند، ب�ه ط�ور مث�ال اگ�ر ۲۰۷ رش�د ب�الاي ۵۰ درصد 
داش�ته باش�د، از قيمت گ�ذاري دس�توري خ�ارج خواهد ش�د. 
تصميم وزير صمت براي آزادسازي قيمت خودرو با همكاري شوراي 
رقابت وارد فاز جديدي شده است. سيدمصطفي صفاري، مشاور شوراي 
رقابت در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، در خصوص خارج شدن 
قيمت برخي خودرو ها از قيمت گذاري دستوري گفت: خودرو ها براي 
قيمت گذاري به دو دسته تبديل شده اند كه شامل خودرو هاي اقتصادي 

يا همان پرتيراژ و خودرو هاي لوكس مي شود. 
مش��اور ش��وراي رقابت گفت: خودرو هاي لوكس به خودرو هايي گفته 
مي شود كه رشد توليد بيش از ۵0 درصدي دارند. در شوراي رقابت تصميم 
گرفته شد كه خودرو هاي لوكس با رشد توليد۵0 درصد از قيمت گذاري 
دستوري خارج شوند، به طور مثال اگر 207 رشد بالاي ۵0 درصد داشته 
باشد، از قيمت گذاري دس��توري خارج خواهد شد. صفاري تشريح كرد: 
خودروي تارا ني��ز جزو خودروهاي لوكس به ش��مار مي آي��د، اين بدان 
معناس��ت كه قيمت اين خودرو را خودروساز مش��خص خواهد كرد و از 
قيمت گذاري دستوري خارج خواهد شد. مشاور شوراي رقابت در خصوص 
قيمت گذاري خودرو در بورس كالا گفت: بايد بستري را فراهم كنيم كه 
قيمت خودرو به صورت شفاف تعيين ش��ود و ميزان عرضه و تقاضا برابر 
باشد، با توجه به اينكه بورس، بازاري شفاف است، در نتيجه رانت و فساد 
در آن وجود ندارد. صفاري با تأكيد بر اينكه بورس كالا محلي براي كشف 
قيمت برند هاي پرتيراژ توليدكنند ه هاي خودرو است، گفت: اين كشف 
قيمت با قيمت هاي منصفانه ش��وراي رقابت يكسان نيست. تا زماني كه 
توليد افزايش پيدا نكند، اين اختلاف قيمت وجود دارد. مش��اور شوراي 
رقابت با بيان اينكه براي حل اين مسئله مي توانيم جلوي واردات خودرو 
را باز بگذاريم يا كيفيت توليد داخلي را افزايش دهيم، ادامه داد: با بستن 
سايت هايي كه در قيمت گذاري نادرس��ت دخالت دارند، مي توانيم ترمز 
افزايش قيمت خودرو را بكشيم. ما بايد خودروساز را موظف كنيم حدود 

30 تا 40 درصد توليد هفتگي خود را در بازار بورس كالا عرضه كند. 
.................................................................................................................................

 ريزش عجيب قيمت خودروهاي چيني
زير قيمت كارخانه

ري�زش عجي�ب قيم�ت خودروه�اي چين�ي زي�ر قيم�ت 
كارخان�ه و رون�د كاه�ش قيم�ت خ�ودرو از آب�ان م�اه ب�ه اين 
س�و موج�ب ش�ده ت�ا قيم�ت خودروه�اي چين�ي در ب�ازار به 
ش�كل محسوس�ي ارزان ت�ر از نمايندگ�ي و كارخان�ه باش�د. 
به گزارش خودروتك، خودروس��ازان بخش خصوص��ي كه خودروهاي 
چيني را توليد و به ب��ازار عرضه مي كنند با رون��د افزايش قيمت خودرو 
اقدام به بالا بردن قيمت فروش رس��مي خود كردند اما به نظر مي رسد 
بازارخواني آنها چندان هم درس��ت از آب درنيامده و اكنون كار به جايي 
رسيده كه در بسياري از خودروهاي چيني قيمت خودرو در بازار ارزان تر 
است! اين گران تر بودن قيمت خودرو در مبدأ مي تواند موجب روند انصراف 
ثبت نام كنندگان شود يا در بهترين حالت خريد از كارخانه را كاهش دهد. 
به عنوان مثال، قيمت خودروی ام وي ام X۵۵ اكسلنت در كارخانه 840 
ميليون تومان است اما در بازار اين خودرو ۵0ميليون تومان ارزان تر عرضه 
مي شود و قيمت آن 790ميليون تومان است. خودروهاي چري نيز همين 
وضعيت را دارند. قيمت چري آري��زو ۵ توربو در بازار 600ميليون تومان 

است اما در كارخانه 62۵ميليون تومان قيمت خورده است.

در حالي كه رئيس س�ازمان برنام�ه و بودجه در 
گزارش عملك�رد بودجه ج�اري از صرفه جويي 
۳۱هزار ميليارد توماني دم مي زند، منتقدان لايحه 
بودجه ۱4۰۰ معتقدند در بودجه ريزي چنان دست 
و دلبازي شده كه اگر استقراض و فروش سرمايه 
را از بودجه سال آتي حذف كنيم، بخش زيادي از 
هزينه ها بدون منابع روي زمي�ن باقي مي ماند.

رحيم زارع سخنگوي تلفيق بودجه 1400 در اولين 
نشس��ت خبري اين كميسيون از جلس��ه با فرهاد 
دژپس��ند وزير امور اقتصادي و داراي��ي، محمدباقر 
نوبخت رئيس سازمان برنامه و بودجه، اميدعلي پارسا 
رئيس سازمان امور مالياتي و معاونانشان خبر داد و 
گفت: رئيس سازمان برنامه و بودجه در ارائه گزارش 
هشت ماهه از عملكرد بودجه سال 99 ضمن اشاره 
به س��هم مصوب 384 هزار ميلي��ارد توماني بودجه 
اعلام كرد كه تنها 3۵3 هزار ميليارد تومان آن بودجه 
عملكردي داشته اس��ت و 31 هزار ميليارد تومان در 
بحث بودجه عملك��رد، صرفه جويي اجباري صورت 
گرفته است. اين اظهارات نوبخت در حالي است كه 
منتقدان لايحه بودجه س��ال 1400 از تورم بودجه 
بين ۵0 تا 100 درصد خبر مي دهند و معتقدند كه به 
رغم صرفه جويي دولت در بودجه سال 99، متأسفانه 
در بودجه 1400، اعتبارات بس��يار زي��ادي به افراد 
خاص و دستگاه ها و سازمان هاي خاص داده و عملًا 

حاتم بخشي كرده اند. 
نكته بع��دي درب��اره بودجه آن اس��ت كه دولت 
در بودج��ه 1400 هزينه ها را به ش��دت افزايش 
داده و به رغم اينكه س��ال جاري نتوانسته ميزان 
درآمدهاي بودجه را به صورت صددرصدي محقق 
كند، مشخص نيس��ت چگونه به يكباره به دنبال 
افزايش 46 درصدي هزينه هاي جاري در سال آتي 
است.  سخنگوي تلفيق بودجه 1400 تصريح كرد: 
به گفته نوبخت در بخش مصارف، 204 هزار ميليارد 
تومان در سال 98 ديده شده بود كه اين مبلغ، امسال 
3۵3 هزار ميليارد تومان در نظر گرفته ش��د، يعني 
سهم مصارف در س��ال جاري نس��بت به سال 98، 

حدود 39 درصد افزايش داشته است. 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
با اشاره به س��هم اعتبارات در س��ال 99 هم گفت: 
6۵درصد از موارد تخصي��ص يافته تاكنون افزايش 
يافته و اعتبارات هزينه اي در سال جاري نسبت به 

سال 98 حدود 3۵ درصد بيشتر شده است. 
زارع تصريح كرد: 104 هزار ميليارد تومان اعتبارات 
عمراني، 60 هزار ميليارد تومان براي همسان سازي 
حقوق بازنشس��تگان، ۵ هزار ميلي��ارد تومان براي 

فرهنگيان، 31 هزار ميليارد توم��ان براي پرداخت 
طرح يارانه معيشتي 60 ميليون نفر، 43 هزار ميليارد 
تومان ب��راي 78 ميليون نفر در بودج��ه 1400 در 
نظر گرفته  شده اس��ت. وي ضمن تأكيد بر افزايش 
2۵درصدي حقوق و مزايا گفت: 400 هزار ميليارد 
تومان هزين��ه جاري در س��ال 99 در نظ��ر گرفته 
شده بود كه در س��ال 1400 اين عدد به ۵00 هزار 
ميليارد تومان رسيده است. همچنين افزايش حداقل 
دريافتي كاركن��ان دولت از 2/8 ميلي��ون تومان به 
3/۵ميليون تومان رس��يده و معافيت مالياتي هم از 
حقوق 3 ميليون تومان در سال جاري به 4 ميليون 

تومان در سال آينده تغيير كرده است. 
س��خنگوي كميس��يون تلفيق بودجه 1400 بيان 
كرد: در اين نشست دژپسند نيز ضمن اشاره به تأثير 
بودجه بر شاخص هاي كلان اقتصادي اعلام كرد كه 
موجودي سرمايه در س��ال هاي 98 و 99 با كاهش 
همراه بوده و رشد سرمايه گذاري در سال 97 و 98 و 
سه ماهه اول سال 99 داراي رشد منفي و همچنين 

تشكيل سرمايه ثابت با كاهش روبه رو بوده است. 
  نادران: اگر دولت بر نظر خ�ود اصرار كند 
لايحه را اصلاح و به ش�وراي نگهبان ارسال 

مي كنيم
همچنين رئيس كميس��يون تلفيق بودجه 1400 
مجلس در حاشيه نشست ديروز كميسيون تلفيق 
بودجه سال 1400، با تأكيد بر اينكه تعجيلي براي 
رأي گيري كليات لايحه بودجه نداريم، تصريح كرد: 
ما در ابتدا بررس��ي ها را در حد اقن��اع براي اعضاي 
كميس��يون انجام خواهيم داد و از نظرات نماينده 

دولت، كميسيون و بخش هاي مختلف طبق آيين نامه 
داخلي استفاده خواهيم كرد. در مجلس دو سه بحث 
اساس��ي در اين زمينه وجود دارد؛ نخس��ت اينكه 
نماينده اي نيست كه به صورت تام از لايحه بودجه 
دولت دفاع كند يا لايحه را عملياتي بداند يا بگويد كه 
اين لايحه آثار منفي اقتصادي ندارد. دومين بحث در 
ارتباط با نظر جمعي از نمايندگان مبني بر رد لايحه 
بودجه 1400 و تصويب بودجه چند دوازدهم است. 
الياس نادران افزود: گروهي ديگ��ر از نمايندگان از 
جمله خود بنده معتقديم ك��ه حداكثر تلاش براي 
تعامل با دولت ب��راي تصويب بودج��ه با اصلاحات 
اساسي لازم است به نوعي كه رويكردهاي مجلس 
در اصلاح بودجه را اعمال كني��م، مثلًا بودجه را دو 
س��قفي ببنديم، دو زماني كنيم و نامه رهبر معظم 
انقلاب در پاسخ به رياست جمهوري براي برداشت از 
صندوق توسعه ملي را اعمال كنيم. رئيس كميسيون 
تلفيق بودجه 1400 مجلس يازدهم اضافه كرد: در 
حوزه ماليات، اوراق و در حوزه هاي برداشت از نفت 
نظرات اساس��ي عميقي وجود دارد كه قابل اعمال 
است. انضباط مالي دولت، توزيع عادلانه منابع براي 
مصارف مختلف حقوق، دس��تمرد، بازنشس��ته ها، 
ساير هزينه هاي بين دستگاه ها و رعايت عدالت در 

پرداخت ها هم مورد نظر قرار خواهد گرفت. 
نادران ادامه داد: ما ب��ا مجموعه اصلاحات در طرف 
مص��ارف و در ط��رف منابع مي توانيم ي��ك بودجه 
قابل دفاعي را به صحن علني ارائه دهيم و با همكاري 
نمايندگان در صح��ن به كلي��ات رأي دهيم و وارد 
جزئيات اساسي شويم. وي اظهار كرد: در حقيقت ما 

دنبال اين هستيم كه دولت با اصلاحات كارشناسي 
مجلس همراهي كند، اما اگر دولت روي مواضع خود 
ايس��تادگي كند، اصلاحات لازم را انجام و لايحه را 
براي شوراي نگهبان مي فرستيم و اگر تصويب نشد 
به ناچار اصلاحات را كنار مي گذاريم و بودجه چند 
دوازدهم به دولت مي دهيم تا امور دولت براي چند 
ماه اول س��ال اداره ش��ود و با رايزني با دولت درباره 

بودجه تصميم گيري كنيم. 
   قاس�مي: كس�ري بودج�ه ۵۰ درصدي در 

صورت باقي ماندن تحريم
همچنين روز گذش��ته هشتمين نشست تخصصي 
كارگروه هاي تدوين برنامه دولت مردمي و تحول گرا 
با موضوع »نقد لايحه بودجه 1400 با رويكرد اقتصاد 
منهاي نفت« با حضور رستم قاسمي، وزير اسبق نفت 
و عليرضا رخشنده رو، رئيس اسبق ديوان محاسبات 
كشور به همت جامعه اس��لامي مديران برگزار شد. 
در ابتداي نشست رستم قاس��مي با انتقاد از لايحه 
بودجه 1400 خاطر نش��ان كرد: بودجه كشور هر 
سال افزايشي است. متأسفانه سرفصل هاي بودجه 
در كشور كليشه اي است و موجب بي نظمي مي شود 
و مديران دولتي هم متخصص جابه جايي فصل هاي 

مختلف بودجه هستند. 
وي افزود: نكته ديگر وابستگي بودجه به نفت است 
به رغم ش��عارهايي كه در دوره ه��اي مختلف داده 
شده است، اما بودجه همچنان متكي به نفت است. در 
بخش تصويب بايد به دوستان مجلس عرض كنيم كه 
بودجه را ملي نگاه كنند و نگاه محلي و استاني نداشته 
باشند. مشكل ديگر آن است كه در دولت ها به علت 
اينكه بيشتر برنامه كيفي است و عدد و رقم جدي در 
گزارش ها ديده نمي شود،بنابراين خوب است كه متر 
و مقياس مناس��بي براي انجام امور موجود باشد و 

برنامه ها قابل اندازه گيري باشد. 
وزير سابق نفت ادامه داد: اهميت بودجه 1400 از 
آنجاست كه پايان برنامه پنج ساله سند چشم انداز 
است. در سال 1404 برنامه ريزي شده است كه در 
بين 2۵ كشور منطقه، ايران در جايگاه اول باشد. 
متأسفانه به دليل عوامل متعدد به اين جايگاه در 
حوزه هايي نخواهيم رسيد. از طرف ديگر وضعيت 
اقتصاد كشور نگران كننده و سرانه مصرف مردم 
كاهش پيدا كرده اس��ت. از نوع بودجه نويس��ي 
مشخص مي شود كه بودجه تدوين شده بر مبناي 
رفع كامل تحريم ها ديده شده اس��ت، چراكه در 
صورت باقي ماندن تحريم ه��ا، بايد اين بودجه را 
۵0 درصد محقق شده بدانيم و ۵0 درصد كسري 

بودجه را در نظر بگيريم.

صرفه جويي در بودجه دهي ۹۹، ريخت و پاش در بودجه ريزي ١٤٠٠
نوبخت: در تخصيص بودجه ٨ماهه سال جاري صرفه جويي كرديم 
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